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Model u kome vam se

garantuje da }ete kada 

jednom do|ete u Vojsku 

u woj ostati do penzije,

bez obzira na to kako se

pona{ate i radite, 

nije vi{e realan. 

Sistem napredovawa

mora biti takav da 

ako ste uspe{ni ve}

posle nekoliko godina

dobijete vi{i polo`aj, 

a ako niste idete 

u stranu – ka`e 

general-potpukovnik

Zdravko Pono{. 
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NA^ELNIK GENERAL[TABA O REFORMI VOJSKE SRBIJE

eforma sistema bezbednosti jedan je od uslova za evroatlantske integracije Re-
publike Srbije. ^esto je predmet rasprava, kritika, ali i (ne)razumevawa na
doma}oj politi~koj sceni. Javnosti nisu dovoqno poznate i vaqano protuma~ene
ni promene koje se proteklih godina de{avaju u Vojsci.
Nastoje}i da rasvetli novine i probleme sa kojima se danas suo~ava na{ sistem

odbrane, beogradski nedeqnik Vreme u saradwi sa nema~kom fondacijom Fridrih
Ebert, u okviru projekta Vreme izazova,  organizovao je nedavno u Media centru tri-
binu o reformi Vojske Srbije. Gost je bio na~elnik General{taba general-potpukov-
nik Zdravko Pono{. 

DIJAGNOZA STAWA

Savremene socijalne, ekonomske, politi~ke, ali i bezbednosne okolnosti, u koji-
ma se posledwih godina na{la Srbija, nametnule su i nove zadatke wenoj vojsci. Tome
je doprineo i ubrzan razvoj odbrambenih tehnologija. Takva kretawa uslovila su pro-
mene varijabli u jedna~ini vojne mo}i Vojske Srbije – odnos kvaliteta i kvantiteta. 

– U toj dijagnozi stawa, odnosno percepciji sistema odbrane i Vojske sa stanovi-
{ta bezbednosnog okru`ewa, {ta nam je pretwa i ko nam je neprijateq, mi smo popri-
li~no kasnili. Nismo pratili svetske tokove i prepoznali u na{em podnebqu da vi{e
nema berlinskog zida. Mnogo toga se promenilo i zahtevalo je da se i alati koji slu`e
za kontrolu bezbednosne situacije druga~ije podese. Kvantitet i organizacija Vojske
odgovarali su drugom vremenu, moglo bi se re}i za {ezdesete ili sedamdesete godine
pro{log veka. U mnogo ~emu smo se zanosili da imamo mo}nu i sna`nu Vojsku koja mo`e
odgovoriti svim izazovima, a to, jednostavno, nije bilo tako. Ne ka`em da je to bila
lo{a Vojska, ve} neprimerena novim zahtevima. Verovali smo da nas narod voli i po-
dr`ava {ta kod da radimo, a to je bilo pogre{no. Mi smo, pre svega, korisnici para
koji dolaze iz xepova poreskih obveznika i normalno je da i obi~an svet veoma pa-
`qivo gleda kako se taj novac tro{i – istakao je general Pono{. 

[ta je, zapravo, osnovna zamisao reorganizacije Vojske Srbije?
– Na{e generalno opredeqewe bilo je da neodgovaraju}i kvantitet  promenimo u

potreban kvalitet. Kvalitetom nismo bili zadovoqni, a kvantitet smo imali nesra-
zmeran poslu koji treba da uradimo. To je zna~ilo da za transformaciju Vojske kori-
stimo resurse koje imamo na raspolagawu, bez dodatnih ulagawa – naglasio je na~el-
nik General{taba. 

^ITAWE PROMENA

U FOKUSU



snost da isko~i iz {ina. Zasad stvari dr`imo pod kontrolom i one
su dale dobre rezultate. Smawili smo, pre svega, broj jedinica ko-
je nemaju borbenu mo} i ukinuli garnizone koji broje stotinak voj-
nika, jer te{ko da doprinose odbrambenoj sposobnosti zemqe.

To je bio radikalni rez, vi{e u broju jedinica, nego u broju
pripadnika. Imali smo vi{e brigada koje su bile brigade samo na
papiru, neke potpukovnike i pukovnike koji komanduju ratnim jedi-
nicama i jedan broj vojnika – kafe-kuvara, a ne snagu koja taj sa-
stav su{tinski predstavqa. Nedostajali su nam i qudi da odr`ava-
ju ratnu tehniku. Zato je bilo zna~ajno da racionalizujemo stvari i
da formiramo jedinice sa visokim nivoom popuwenosti, najkvali-
tetnijim kadrom i ispravnim tehni~kim kapacitetima – tvrdi gene-
ral-potpukovnik Zdravko Pono{.

MERA USPEHA

Za nastavak zapo~etih promena u Vojsci Srbije neophodno je
obezbediti izdvajawe iz dr`avne kase 2,4 odsto bruto nacional-
nog dohotka za finansirawe odbrane. Uz to, zna~ajno je da iz voj-
nog buxeta iza|u vojne penzije, koje ~ine oko 30 odsto i naknada
{teta pri~iwenih u ratu. Dodatni resursi za finansirawe tran-
sformacije Vojske jesu prodaja vi{ka vojnih objekata, neperspek-
tivnog naoru`awa i vojne opreme. Na nivou dr`ave, potrebno je,
tako|e, doneti vaqanu zakonsku regulativu o Vojsci i strategijsko-
doktrinarna dokumenta.

– U civilnom sektoru rast penzija je uskla|en sa porastom
tro{kova `ivota ili inflacijom. Rast vojnih penzija linearno je
vezan za rast plata i to je problem sa kojim ne mo`emo da iza|emo
na kraj. Zbog toga nismo u prilici da vojnu profesiju u~inimo
atraktivnijom, jer ako podignemo plate za 27.000 zaposlenih mo-
ramo pove}ati i 55.000 vojnih penzija. Takav model uru{ava ceo
sistem – zapa`a general Pono{. 

Posle organizacionih promena Vojsku Srbije o~ekuje moder-
nizacija obuke i tehnike, a u vremenu do 2010. godine i profesio-
nalizacija. Bez nove socijalne dimenzije i vrednosnog sistema nije
mogu}e okon~ati reformu. 

– Uz novu strukturu snaga, modernizaciju i profesionalizaci-
ju Vojske, socijalna dimenzija i novi sistem vrednosti jesu kqu~ne
oblasti transformacije Vojske. Oni se ne mogu promeniti preko
no}i i ne zavise samo od vojnih planova. U wih se investira preko
obrazovawa, {to tra`i mnogo vi{e vremena. Tu prvenstveno mi-
slim na druga~iju percepciju {ta su nam izazovi, da li su nam su-
sedne zemqe sa kojima se grani~imo potencijalni neprijateqi u
ovom momentu i da li treba da budemo `rtve emocija koje su prois-
tekle iz prethodnih ratova. Sve je to va`no da se sredi u na{im
glavama kada govorimo o sistemu vrednosti. 

Na socijalnu reformu – politiku plata, stambenu politiku i
sistem internih beneficija – uti~u brojni faktori. Spomenu}u Vla-
du Republike Srbije, naravno. Moramo mewati i dosada{wu regu-
lativu kako bismo nagomilane probleme realno i u razumnom roku
re{avali. Ali za uspeh je va`no da nas shvate i podr`e ne samo ge-
nerali, nego i ostali pripadnici Vojske. Ako to nemamo, onda su
male {anse da uspemo. I, kona~no, potrebna nam je podr{ka javno-
sti – da li }e nas percipirati na na~in da smo deo sistema ili dr-
`ava u dr`avi, kao {to smo dugi niz godina bili. To je dr`avni pro-
jekat – isti~e na~elnik General{taba.

Kada je re~ o profesionalizaciji Vojske, general Pono{ sma-
tra da je to iskqu~ivo pitawe kvaliteta i finansijske isplativosti.

– Ne}emo mi profesionalizaciju samo zato {to to ho}e mnogi
u Evropi. Ne isplati se ulagati u slu`ewe vojnog roka na na~in kako
se to sada ~ini. Te{ko je da za tako kratak period od {est meseci
mo`emo uspe{no osposobiti i koristiti vojnike, a zbog nedostatka
para nismo u prilici da ih pozivamo u rezervu. Sve u svemu, to je
vrlo lo{a investicija. Na primer, ako imate ograni~en broj grana-
ta, mnogo je boqe da ih u toku godine pet puta ispali profesiona-
lac, nego vojnik jednom na odslu`ewu vojnog roka. Posle toga on ode
ku}i, vi{e ih nikada ne ispali i nikada ne vrati ono {to sistem
ulo`i u wega. Sa planiranom reorganizacijom Vojske mi ne}emo
imati potrebe za takvim modelom – nagla{ava general Pono{. 

V. PO^U^
Snimio D. BANDA
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Analiziraju}i probleme, general Pono{ smatra da je Vojska
u mnogo ~emu postavqena tako da se set unutra{wih vrednosti jako
dobro prepoznaje iz sistema beneficija. U svim hijerarhijski ure-
|enim sistemima beneficije su zna~ajne, posebno u uniformisa-
noj dr`avnoj slu`bi.

– Tokom ~itave vojni~ke karijere pojedinac gotovo tavori. Ne-
mate ni{ta od toga {to radite specifi~an i prili~no zahtevan po-
sao, a tek pred kraj karijere, i u nekoj korelaciji sa ~inovima, po-
najpre generalskim, sti~ete sve. Tako je bio slu~aj da qudi dobiju
nekoliko ari stana ili ne znam sve kakve privilegije, a odlaskom u
penziju malo {ta od toga gube, ~ak i nastavqaju da dobijaju i daqe.
Iz toga se jasno vidi da se nepravedno deli {to je na raspolagawu.
Razumqivo je za{to je to tako.

Sistem su kreirali za svoje potrebe i wime upravqali qudi
koji su na vrhu. Oni su ga projektovali tako da wima bude dobro
dok su u slu`bi, pa ~ak i kada zavr{e profesionalnu karijeru.
Nameravamo da to prepravimo, koriste}i iste resurse, tako da
beneficije budu sve ve}e tokom radnog veka. Zna~i, da su izazov i
stimulans onima koji rade, da imaju ve}e plate, vi{e {ansi za
{kolovawe, a da se socijalna politika u budu}nosti usaglasi sa
onim {to zaposleni daju sistemu. Sistem socijalne pravde po so-
cijalisti~kom modelu, u kome re{avawe niza problema zavisi od
toga koliko dece imate, {to naravno treba da uti~e, ali ne mo`e
da bude dominantna odrednica, nije stimulativan za vojnu profe-
siju. Na{a zamisao je da se odlaskom u penziju pojedine benefici-
je gube – ka`e general-potpukovnik Zdravko Pono{.

RAZUMEVAWE VREMENA

Transformacija srpske vojske najpre je podrazumevala da se
precizno defini{e wena brojna veli~ina, shodno zadacima i misi-
jama za koje je projektovana. Koliko je opravdana kritika da se we-
nim smawewem samo uni{tava odbrambena sposobnost zemqe? 

– Mo`emo se zavaravati koliko ho}emo, ali takav stav ne vo-
di dobrom re{ewu. Nije mogu}e napraviti veliku vojsku sa malo
para, a pitawe je da li nam takva i treba. Ako imate malo novca u
vojnom buxetu – imate nizak kvalitet vojske, a vrlo je verovatno da
je ona tada i glomazna. To je bio na{ slu~aj dugi niz godina, ali i u
mnogim zemqama centralne i isto~ne Evrope. Danas to nije namera
Srbije. Nama treba kvalitetnija vojska koja je u stawu da uradi po-
sao zbog koga postoji. To zna~i da te`imo nekom vi{em kvalitetu –
a to su upravo standardi Natoa u vojnoj oblasti. Nije to stvar po-
liti~kog ve} profesionalnog opredeqewa i ugleda. Zato smo i re-
{ili da organizujemo vojsku koja ima takve kvalitete. Kolika }e
ona biti zavisi od novca kojim raspola`e – obja{wava  general
Pono{.

U ranijem periodu razli~ite organizacijske promene u siste-
mu odbrane trajale su veoma dugo. Planirane su u nekoliko faza, a
prva je mahom bila kozmeti~ke prirode. Wihovi kreatori, po pra-
vilu, ubrzo su raspore|ivani na vi{e du`nosti, a sistem je obi~no
zapadao u stawe letargije. Propusti se nisu mogli ispravqati jer
se na kraju, zbog odugovla~ewa, nije moglo utvrditi ko je za {ta od-
govoran. Da li je po tom modelu organizovana i dana{wa reorga-
nizacija Vojske Srbije? 

– Mi smo se opredelili da radimo brzo, odnosno da radikal-
ne korake preduzmemo u prvoj godini transformacije i sistem uve-
demo u stabilno stawe. [ta smo time hteli da postignemo? Pristu-
pom u kome je prva faza promena najradikalnija mo`emo utvrditi
da li se novine odvijaju u `eqenom smeru i koliko je menaxment
uspe{an u svojim namerama. Ako je to tako onda postoje dobre pret-
postavke da se zapo~eti procesi nastave. Druga dimenzija jeste fi-
nansijske prirode, jer sav taj posao mnogo ko{ta. Pomerawe tenko-
va, na primer, iz jednog kraja zemqe u drugi je skupo, a mi nemamo
dodatnog novca. Smatrali smo da brzinom mo`emo u{tedeti pare
za daqu reorganizaciju. I to je jedan od razloga {to smo sve pla-
nove u 2007. godini uradili u prvih {est meseci. 

Ako neku brigadu treba da rasformiramo i ugasimo, a to sa-
mo po sebi ko{ta, onda je boqe da to u~inimo u prvih {est meseci,
jer weni zaposleni ne}e narednih {est raditi uzaludan posao. Na-
ravno da to nosi veliki rizik. Kada voz ide tako brzo, postoji opa-


